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»آرمان  ملی« گزارش می دهد؛ 

 نبض دلار وين مي زند؛
 نه استانبول

    کاهش بیشتر نرخ دلار دور از انتظار نیست 
آرمان ملی: چند وقتــی اســت کــه نرخ دلار 
به صورت قطره چکانی روند کاهشی پیدا کرده و 
به طور نسبی هر روز بین 100 تا 300 تومان افت 
قیمت می یابد؛ به عنوان نمونه طی روز گذشته 
دلار وارد کانال 21 هزار تومان شد. به نظر می رسد 
انتشار اخبار مثبت از مذاکرات در جریان ایران با 
کشورهای غربی )مذاکرات وین( و البته شایعاتی 
مبنی بر کاهش دستوری نرخ دلار به زیر 20 هزار 
تومان از جمله دلایلی هستند که در این روزها قیمت 
دلار را در مدار نزولی قرار داده اند. همچنین به اعتقاد 
برخی از کارشناسان، این مسأله که نرخ پایین ارز در 
بخش های انتهایی کارنامه ارزی دولت باقی بماند، 
موضوعی است که برای دولت جذاب است تا در نهایت 
اقتصاد را با نرخ پایین تری از ارز تحویل دولت بعد 
دهد؛ اگرچه ضرر و زیان ناشی از آن در بخش های 
مختلف اقتصادی، برای دولت خیلی مهم نباشد. از 
سویی دیگر، با توجه به اینکه نرخ دلار در ایران یکی از 
مولفه های اصلی و اثرگذار بر قیمت سایر کالاها بویژه 
طلا و سکه است، طی روزهای اخیر شاهد ریزش نرخ 
این بازار نیز بودیم؛ به گونه ای که روز گذشته قیمت 
سکه بهار آزادی پس از مدت ها وارد کانال 9 میلیون 
تومان شد. در این باره عباس آرگون، نایب رئیس 
کمیسیون بازار پول و سرمایه اتاق بازرگانی تهران، به 
»آرمان ملی« گفت: »کاهش قیمت طلا و به ویژه سکه، 
ارتباط مستقیم با نرخ ارز دارد. هرچه روند قیمت ها 
در بازار دلار نزولی باشد به همان میزان شاهد کاهش 
قیمت ها در بازار طلا و سکه نیز هستیم؛ شاهد این 
مدعا نیز ریزش نرخ سکه تا دمادم 9 میلیون تومان 
است.« او افزود: »قیمت دلار روز گذشته در کانال 
21 هزار تومان قرار گرفت؛ نرخی که طی ماه های 
اخیر کم سابقه بوده، به شکلی که از آن سطح 23 هزار 
تومان جدا شده است و به نظر می رسد کمتر نیز خواهد 
شد.« آرگون ادامه داد: »برای نرخ دلار نیز می توان 
گفت، مذاکرات وین و اخبار مثبتی که در این رابطه 
منتشر می شود، سرمنشا اصلی کاهش نرخ است. 
البته نکته ای که وجود دارد این است که در کشور 
ما به طور کلی بازار تحت تاثیر هیجانات، بالا و پایین 
می شود. چه زمانی که فشار وارد می شود و تحت تاثیر 
اخبار منفی قیمت ها به صورت غیرمنطقی و بیشتر 
از واقعیت افزایش می یابد و چه زمانی که گشایشی 
صورت می گیرد و خبر مثبتی منتشر می شود و 
قیمت ها خارج از واقعیت کاهش می یابد؛ این هیجان 
در بازارهای گوناگون کشور وجود دارد و در بازه های 

زمانی مختلف نیز شاهد این اتفاق بوده ایم.« 
 منتظر نتیجه مثبت مذاکرات هستیم

او با ابراز امیدواری نسبت به رفع تحریم ها و به 
نتیجه رسیدن مذاکرات، تصریح کرد: »جدای از 
مباحث مربوط به هیجانات بازار، در صورتی که اتفاق 
مثبتی در وین رخ دهد، قطعا قیمت ها به صورت 
معقول تعدیل خواهد شد. در حال حاضر به دلیل 
محدودیت ها و تحریم های ظالمانه و ناعادلانه، نرخ ها 
بی ثبات هستند و هر دم به شکلی تغییر می کنند، اما 
در صورت رفع محدودیت ها، قطعا گشایش هایی را در 
نرخ ارز شاهد خواهیم بود.« عضو هیات نمایندگان 
اتاق بازرگانی تهران تاکید کرد: »باید توجه داشت 
که کاهش نرخ ارز فقط سکه و طلا را در روند نزولی 
قرار نمی دهد بلکه به طور مستقیم کاهش هزینه ها، 
بهبود روند صادرات و واردات و استفاده از امکانات بهتر 
برای فعالیت اقتصادی اثر می گذارد. از این رو فعالان 
اقتصادی به جد منتظر به نتیجه رسیدن مذاکرات و 
معقول شدن نرخ ارز هستند.« او با بیان اینکه در حال 
حاضر بیشتر نگاه ها بر مذاکرات بوده و افت قیمت ها 
هم ناشی از این موضوع است، اظهار داشت: »قطعا 
نرخ دلار حد یقف دارد و احتمالا تا یک مرزی کاهش 
خواهید یافت؛ اما نکته مهم این است که باید اجازه 
دهیم بازار و فرایند عرضه و تفاضا که بهترین مکانیزم 
برای قیمت گذاری است، یک نرخ منصفانه ای برای 

دلار درنظر بگیرد.« 
 تزریق نقدینگی زیر سایه کاهش نرخ ارز!

آرگون گفت: »زمانیکه نرخ دلار به یک حد معقولی 
رسید و به نوعی تعیین تکلیف شد، باید مراقب تزریق 
نقدینگی به جامعه باشیم زیرا این عمل به طور 
مستقیم منجر به افزایش تورم می شود که همین 
موضوع افزایش قیمت را در میان مدت به دنبال 
خواهد داشت.« نایب رئیس کمیسیون بازار پول 
و سرمایه اتاق بازرگانی تهران تصریح کرد: »علاوه 
بر این مسائل، خبرهایی مبنی بر دخالت دولت در 
بازار ارز و سرکوب و به نوعی کاهش دستوری نرخ 
ارز به گوش می رسد؛ این مساله اگرچه در کوتاه مدت 
نرخ ها را تعدیل می کند، اما عمده نتیجه این اقدام رها 
شدن فنر قیمت ها در میان مدت و بلندمدت است. از 
سویی دیگر نیز کاهش مصنوعی نرخ ها، در نهایت 
منجر به بهم ریختگی بازارهای مختلف نیز می شود؛ 
به گونه ای که نه تنها به افزایش قاچاق کالا دامن 
می زند بلکه اشتغال و صادرات و تولید نیز آسیب 
می بیند.« او تصریح کرد: »همچنین به نظر می رسد 
در صورت آزاد شدن دسترسی به منابع ارزی، یک 
نوع کاهش نرخ در ارز را شاهد باشیم که در اینجا باید 
مراقب کاهش مصنوعی قیمت ها باشیم.« آرگون با 
بیان اینکه امیدواریم دولت اقدام به سرکوب نرخ ارز 
نکند و گشایش های واقعی داشته باشیم، یادآور شد: 
»قیمت گذاری در بحث ارز که یک اهرم مهم اقتصادی 
و موثر بر سایر بازارهاست باید براساس مکانیزم بازار و 
عرضه و تقاضای واقعی باشد. دخالت سرکوب گرایانه 
دولت هرگز نمی تواند منجر به نتیجه مثبت شود.« 
نایب رئیس کمیسیون بازار پول و سرمایه اتاق 
بازرگانی تهران در مورد اینکه آیا در ماه های گذشته 
افزایش عمدی نرخ ارز را برای جبران کسری بودجه 
داشته ایم، گفت: »به نظر من این نظریه نمی تواند 
واقعی باشد، چراکه هیچ دولتی دوست ندارد ارزش 
پول را کاهش دهد تا کسری بودجه را جبران کند.« او 
تاکید کرد: »به هر حال همه فعالان واقعی اقتصادی 
امیدوار هستند که مذاکرات به یک نتیجه مشخص 
برسد تا هم نرخ ها به یک تعیین تکلیفی برسد و هم 

فضا برای کار کردن موثرتر و بهتر فراهم شود.«

 شهر جدید یا سکونتگاه های خوابگاهی
بررسی ها نشان می دهد جمعیت تهران شب ها ۸ میلیون و ۶00 
هزار نفر است که این رقم در طول روز به 12 میلیون نفر می رسد. 
جمعیت شناور کلان شهر تهران باعث شده تا از سالیان دور موضوع 
تمرکززدایی از پایتخت یکی از مهمترین دغدغه های مسئولان را به 
خود معطوف کرده و باعث شده تا احداث شهرهای جدید به عنوان 
یکی از اهداف دولت برای اسکان جمعیت سرریز تهران مورد توجه 
قرار گیرد. در این رابطه کارشناسان معتقدند، ساخت شهرهای 
جدید بدون زیرساخت های شهری مناسب، همچون مکان های 
تفریحی و موقعیت های شغلی و ... آنها را به مکان خوابگاهی تبدیل 
کرده است که حدود 4 میلیون نفر از جمعیت روز تهران، برای خواب 
به آن مراجعه می کنند به گفته کارشناسان تنها زمانی می توان به 
موفقیت شهرهای جدید اطمینان داشت که این شهرها مطابق 
با استانداردهای شهری نسبت به تامین زیرساخت ها اقدام شود 
و ساکنان آن نگرانی بابت فضاهای آموزشی، فرهنگی، ورزشی، 
درمانی و اشتغال نداشته باشند موضوعی که در شهرهای ساخته 
شده در اطراف تهران در اولویت نخست قرار نداشته است به گونه 
ای که تنها در مدت کمتر از 3 سال بیش از 70 هزار واحد مسکونی 
بدون آماده سازی هرگونه امکانات اولیه ساخته و تحویل متقاضیان 
می شود. نگاهی به تجربه برخی کشورهای توسعه یافته در ایجاد 
شهرهای جدید نشان  می دهد که برای تمرکززدایی از پایتخت ها 
نباید تنها به ایجاد مراکز سکونت بود بلکه باید با انتقال و ایجاد مراکز 
کار، گردشگری و فعالیت به هدف دست یافت. در این رابطه یکی از 
موفق ترین تجربه شهرهای جدید در پاریس صورت گرفته است. 
مراحل مربوط به مطالعه و ساخت شهر » بتیگنولز« از سال 2004 
شروع شد و سرانجام این شهر با 3 هزار و ۵00 واحد مسکونی در سال 

2017 به بهره برداری رسید.
طراحان و سازندگان این شهر در تلاش بودند با انواع ایده های 
جذاب، برخی از جمعیت پاریس را به این شهر منتقل کنند نه اینکه 
فقط سقفی برای آنها بسازند. جذابیت این شهر سبب شد تا بیش 
از نیمی از برج های مسکونی شهر جدید »بتیگنولز«، در مراحل 
میانی ساخت وساز، توسط پاریس نشینان پیش خرید شود. تامین 
زیرساخت های شهری، ایجاد پارک ها و فضای سبز و همچنین 
ساخت برج های اداری و مراکز غیرمسکونی به علاوه ساخت واحدهای 

مسکونی در دستور کار قرار گرفت؛ به گونه ای که گفته می شود در این 
شهر که کمتر 4 هزار واحد مسکونی دارد چند پارک 10 هکتاری، 
140 هزار مترمربع دفتر کار و فضای اداری، 31 هزار مترمربع فضای 
تفریحی و خرید و همچنین 3۸ هزار مترمربع فضا برای امکانات 

عمومی از جمله مدرسه ساخته شده است.
 شهرهای جدید محلی برای منافع سازندگان 

عارف اقوامی مقدم، استاد دانشگاه در حوزه برنامه ریزی شهری در 
این رابطه می گوید: مشخص نیست برخی از مسئولانی که در مورد 
این موضوع ها اظهارنظر می کنند، تا چه حد از مکانیزم هایی که باعث 
رشد جمعیت در فضا می شود آگاهی دارند. اکنون تهران و مناطق 
اطراف آن مشکلات و چالش های بزرگی دارد که یکی از آنها منابع 
طبیعی است. به عنوان مثال دشت های شهریار 3۵ سانتیمتر نشست 
کرده که این به معنای نبود آب در این منطقه است. همین یک نکته 
نشان می دهد حتی منابع طبیعی موجود در این منطقه و اطراف 
تهران جوابگوی جمعیت حاضر نیست. وی خاطرنشان کرد: باید 
سیاست های کلان کشوری در این حوزه اصلاح شوند به طور قطع این 
در حوزه مجلس، هیات دولت و برنامه های توسعه ۵ ساله و برنامه های 
ملی است و می طلبد که به گونه دیگری به استقرار جمعیت در 
گستره سرزمینی فکر شود. به اعتقاد وی، ایجاد و توسعه شهر جدید 
از سنتی که در انگلستان گذاشته شد تاکنون هیچ نسخه ای حتی  
10 درصدی هم برای توزیع بهینه جمعیت نبوده و تصور اینکه ایجاد 
شهر جدید یا توسعه آنها مانند ایجاد حمل ونقل ریلی بتواند تراکم 
جمعیت در یک نقطه ای را حل کند، هیچ تجربه  جهانی ندارد. با این 
روش تقاضای جمعیت بیشتر می شود، بنابراین راه حل کاهش فشار 
جمعیت به ویژه در مناطق خاصی ایران مانند تهران ایجاد و توسعه 
شهرهای جدید نیست. ساخت شهرهای جدید به شیوه های گذشته، 
فقط فرصت خوبی برای کسانی است که از ساخت وساز منافع خود 

را دنبال می کنند.
 شهرهای جدید اولویت نخست نیست

سید محمود فاطمی عقدا استاد دانشگاه و معاون اسبق وزارت راه و 
شهرسازی در خصوص تاثیر شهرهای جدید در کاهش چالش مسکن 
و احیای بافت های فرسوده به جای احداث شهرهای خوابگاهی  به 
»آرمان ملی« می گوید: باید توجه داشت که ماموریت شهرهای جدید 
با احیای بافت فرسوده متفاوت است، چراکه شهر جدید برای سرریز 

جمعیت کلانشهر ها ایجاد می شود و این در حالی است که کارکرد 
بافت های فرسوده به عنوان محدودهای داخل بافت متفاوت است. 
وی با عنوان اینکه نبود امکانات و زیرساخت های مناسب هم اکنون 
شهرهای جدید اطراف تهران را به سکونت گاه های خوابگاهی تبدیل 
کرده است گفت:  قطعا بافت های فرسوده به واسطه برخورداری از 
زیرساخت ها و همچنین هویت شهری اولویت بیشتری در رفع 
چالش های مسکن خواهند داشت، اما مشکلاتی که برای دخل و 
تصرف در این واحدها به دلیل چند مالکیتی وجود دارد به همراه 
هزینه بالای تامین زمین باعث می شود که رویکرد دولت بیشتر به 
احداث شهرهای جدید معطوف شود. این کارشناس حوزه مسکن در 
پاسخ به اینکه آیا هزینه های ناشی از تامین زیرساخت ها در شهرهای 
جدید در مقایسه با بافت های فرسوده بالاتر نخواهد بود و منافع دولت 
در احیای بافت های فرسوده نیست، گفت: قطعا احیای بافت فرسوده 
منافع بیشتری را متوجه دولت خواهد کرد اما سیاست وزارت راه و 
شهرسازی به گونه ای تعریف شده که آزادی عمل در شهرهای جدید 
را به احیای این مناطق ترجیح می دهد، اما نکته حائز اهمیت احتمال 
شکل گیری مهاجرت معکوس در نتیجه احداث شهرهای جدید 
بدون هویتی است که تنها به قصد خوابگاه و سرریز جمعیت ساخته 
می شوند. به گفته فاطمی عقدا در حال حاضر به نظر می رسد آنچه 
می تواند مشکلات مسکن را رفع کند در ابتدا احیای بافت فرسوده و 
در اولویت بعدی بررسی برای توسعه و بارگزاری جمعیتی جدید در 

شهرهای جدید کنونی است. 
وی در خصوص تاثیر شهرهای جدید در کاهش قیمت مسکن 
گفت: آنچه مسلم است کاهش بخشی از تقاضای مسکن به کاهش 
قیمت مسکن منجر خواهد شد اما در صورتیکه مهاجرت معکوس رخ 
دهد خود به عاملی برای تشدید رشد قیمت ها منجر می شود. گفتنی 
است فرزانه صادق مالواجرد معاون شهرسازی و معماری وزارت راه و 
شهرسازی و دبیر شورای عالی شهرسازی و معماری ایران در نامه ای 
به استاندار تهران  مصوبات این شورای عالی در خصوص اراضی 
معوض به اعضای تعاونی شهرک زیتون در شمال شرق تهران را ابلاغ 
کرد که بر اساس آن شهر جدید خوارزمی جهت واگذاری اراضی به 
تعاونی زیتون انتخاب شده  موضوعی که  نشان دهنده عزم وزارت 
راه و شهرسازی و البته استانداری تهران برای احداث شهر جدیدی 

دیگر در اطراف تهران دارد.

آرمان ملی- شورای عالی شهرسازی از مصوبه ای خبر داده که بر اساس آن  شهر جدید خوارزمی در اراضی معوض شهرک زیتون تاسیس خواهد شد در واقع این مصوبه که 
بر اساس پیگیری مؤثر استانداری و اداره کل راه و شهرسازی استان تهران صورت گرفته اگرچه به نظر می رسد با اجرای آن در تامین اراضی معوض مشکلات چندین ساله 
ساکنان شهرک زیتون مرتفع خواهد شد، اما به اعتقاد کارشناسان احداث شهرهای جدید نیازمند تامین زیرساخت ها و هویت بخشی شهری است که قطعا هزینه گزافی را 
آن هم در شرایط کنونی به دولت تحمیل می کند و احتمال مهاجرت معکوس از این شهرها به پایتخت نیز موضوعی است که می تواند چالش جمعیتی تهران را تشدید کند به 
گفته تحلیلگران شهرهای جدید در حال حاضر اولویت نخست برای رفع چالش های مسکن به شمار نرفته و بهتر است دولت ابتدا رویکرد خود را متوجه بافت های فرسوده ای 
کند که علاوه بر زیرساخت های شهری از هویت مسکونی و شهری برخوردارند. ضمن آنکه بررسی امکان توسعه و بارگزاری جمعیتی شهرهای جدید کنونی نیز قطعا از مزیت 

بالاتری نسبت به احداث شهری دیگر برخوردار خواهد بود.

    کاهش تقاضا هم مانع زیاده خواهان نمی شود 

آرمان ملی: معــاون وزیــر صنعــت، معدن 
و تجارت و رئیس هیات عامل سازمان توسعه و 
نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( 
گفت: »با توجه به تامین عمده سرمایه گذاری های 
مورد نیاز، دستیابی به اهداف چشم انداز 1404 و 
تولید سالانه ۵۵ میلیون تن فولاد امکان پذیر 
است.« وجیه ا... جعفری درباره آخرین وضعیت 
»طبق  افزود:  کشور  فولادی  جامع  طرح 
جدیدترین پایش طرح جامع فولاد، ظرفیت های 
ایجاد شده تا پایان سال 99 شامل 39/4 میلیون 
تن ظرفیت تولید شمش فولاد، 37/1۸ میلیون 
۶۶ میلیون تن گندله  تن آهن اسفنجی، 7۵/
۶4 میلیون تن کنسانتره است. تولید  و 11/
محصولات این زنجیره تا پایان سال 99 مشتمل بر 
تولید 30/7 میلیون تن فولاد خام، 31/14 میلیون 
4۶ میلیون تن گندله،  تن آهن اسفنجی، 0۶/
۵0/0۶ میلیون تن کنسانتره و 104/1 میلیون تن 
سنگ آهن بود. برای ایجاد توازن و تحقق برنامه 
تولید ۵۵ میلیون تن فولاد، حدود چهار میلیارد و 
439 میلیون یورو نیاز است که تاکنون حجم قابل 
توجهی از این میزان سرمایه گذاری، تأمین اعتبار 
شده است؛ بنابراین دستیابی به اهداف چشم انداز 
1404 امکان پذیر است.« او در پاسخ به اینکه 

یکی از اساسی ترین مشکلات در بخش معدن 
و صنایع معدنی، نیاز به سرمایه گذاری به ویژه 
برای نوسازی ماشین آلات و تکمیل پروژه ها 
است و در سال 1400 این سرمایه گذاری ها از 
کدام محل قرار است تامین شود، اضافه کرد: 
»در بخش معادن کوچک مقیاس، با استفاده از 
خدمات و تسهیلات صندوق بیمه سرمایه گذاری 
فعالیت های معدنی، امکان نوسازی ماشین آلات 
معدنی فراهم شده و در برنامه سال 1400 این 
موضوع لحاظ شده است. در حوزه معادن بزرگ 
مقیاس نیز که به طور عمده شرکت های پیمانکار 
در آن فعالیت می کنند، نوسازی ماشین آلات و 
تکمیل پروژه ها در دستور کار بوده و تامین مالی 
برای سرمایه گذاری از محل تفاهم نامه با 12 بانک 
کشور مورد توجه است که ارزش آن به 12 هزار 
میلیارد تومان می رسد.« او درخصوص تفاهم نامه 
همکاری 2۵ ساله ایران و چین و دستاوردهای 
مثبتی که برای بخش معدن و صنایع معدنی 
می تواند به دنبال داشته باشد، گفت: »توسعه 
صنایع فولادی با حضور سرمایه گذاران چین 
موجب می شود تا امکان صادرات بیشتری فراهم 
شود و فرصت های سرمایه گذاری در این حوزه با 
اطمینان از بازار مناسب و مستمر نمود بهتری پیدا 

کند. با توجه به اینکه بخش معدن پتانسیل های 
همکاری بسیاری برای سرمایه گذاران دارد، 
تفاهم نامه 2۵ ساله ایران و چین بستر مناسبی 
برای حضور سرمایه گذاران را فراهم خواهد کرد 
و در حال حاضر با توافق های انجام شده در این 
همکاری، به نظر می رسد دستاوردهای مهمی  در 
حوزه انتقال فناوری انجام شود.« این مقام مسئول 
درباره چگونگی تحقق شعار سال در بخش معدن 
افزود: »به منظور تحقق شعار سال، مشکلات و 
گلوگاه های بخش از ابتدای زنجیره ارزش معدن 
و صنایع معدنی بررسی شده و به دنبال عملیاتی 

کردن راهکارهای مربوطه هستیم. بخش معدن 
و صنایع معدنی در سال گذشته، در تحقق شعار 
رونق و جهش تولید موفق بود، به طوری که همه 
محصولات فلزات اساسی از رشد مطلوبی برخوردار 
بود و امیدواریم امسال نیز اهداف تولید محقق 
شود. از جمله اقدام های انجام شده در حوزه 
پشتیبانی ها و مانع زدایی ها، شناسایی موانع و 
چالش های حوزه اکتشاف است که برای رفع آنها 
جلسات متعددی با ذی نفعان دولتی و خصوصی 
برگزار شده و در حال عملیاتی کردن راهکارهای 

شناسایی شده هستیم.«

وزارت صمت رشد تولید فولاد را پیگیری می کند

تحقق افق 1404  ؟!

یـادداشــت

حسنسبحانی
اقتصاددان

در دهه گذشته رشد اقتصادی سالانه نزدیک نیم درصد بوده است 
و این درحالی است که اقتصاد ایران از تورم سالانه بالای 20 درصد 
برخوردار است، نرخ تشدید سرمایه ثابت ناخالص در کشور ما غیر از 
دو سال، در بقیه سال ها منفی است و این به معنای آن است که ما 
حتی نتوانسته ایم استهلاک ماشین آلات و ساختمان هایی که مورد 
استفاده قرار می دهیم را جبران کنیم و در عین حال که نرخ بیکاری 
میانگین 12 درصد بلندمدت را داریم، نرخ رشد جمعیت ما هم 1/4 
درصد است. وقتی این چند آمار را با هم بسنجیم متوجه می شویم 
که فقر در حال گسترش و عمیق شدن است و جریان تخریبی در 
اقتصاد ایران که از دهه های گذشته پتانسیل آن به وجود آمده بود، 
در حال فعالیت است و اوضاع اقتصادی و به تبع آن اوضاع اجتماعی 
کشور را تحت تأثیر خود قرار داده و در حال تخریب آن است.  با توجه 
به آثار خطیر چنین وضعیتی، معتقدم در دولت آینده نهایت اهتمام 
باید جلوگیری از افزایش نرخ تخریبی که عنوان شد، باشد تا بتوان 
پس از چند سال این وضعیت را به یک ثبات رساند و بعد از آن اقدام 
به فعالیت هایی کرد که زمینه های رشد دورقمی فراهم شود، این یک 
چشم انداز غم انگیز اما از نظر من واقع بینانه ای از اقتصاد کشور است؛  
کار اصلی باید کنترل نرخ تخریب در اقتصاد کشور باشد که البته به 
نوبه خود زودبازده نخواهد بود. برخلاف توقعاتی که در جامعه وجود 
دارد و بسیاری از آنها هم به حق است که دنبال رفع اقدامات فوری تر 
برای رفع مشکلات هستند، اما این موضوع زمانبر است. اوضاع 
اقتصادی کشور ما عمدتا از دو نوع سیاست، یکی سیاست های پولی و 
ارزی و یکی سیاست های مالی متأثر می شود و بقای این سیاست ها، 
عامل به وجود آمدن عمده مشکلات فعلی است و این بدان معناست 
که اقدام برای تغییر این سیاست ها می تواند منجر به  اصلاحاتی در 
مسائل پولی و ارزی کشور از یک طرف و مسائل مالی کشور از طرف 
دیگر شود که اولی )سیاست های پولی و ارزی( امکان تشویق تولید را 
فراهم می کند و دومی یعنی سیاست های مالی، امکان بهبود در بودجه 
دولت را سبب سازی می کند. اگر سیاست های مالی یعنی آنچه که به 
هزینه ها و درآمدهای دولت برمی گردد از طریق تعادل بین دخل و 
خرج، اصلاحاتی را تجربه کند، موجب می شود که دولت کمتر به سراغ 
قرض از مردم و یا چنین فعالیت هایی برود و دخالت کمتری در اقتصاد 
مردم خواهد کرد؛ دولت اگر قرض از مردم را متوقف کند، مردم باید 
پول خود را در فعالیت هایی به کار بیندازند که برای آنها درآمدزا باشد، 
با فرض اصلاحات پولی، فعالیت های اقتصادی مردم به تدریج شروع 
خواهد شد و این یعنی جوانه زدن زمینه های تولید و اشتغال با فاصله 
بیشتر. در اقتصاد درآمدها و هزینه هایی برای دولت متصور هستیم، 
اما آنچه که واقعیت دارد این است که به دلیل رکود اقتصادی درآمدها 
به اندازه هزینه ها افزایش پیدا نکرده، بنابراین باید هزینه ها را به نسبت 
درآمدها یا کمتر افزایش داد یا در برخی موارد هزینه ها را کم کرد و در 
برخی موارد نظیر حقوق کارکنان که نمی توان آن را کاهش داد، باید با 
یک نرخ کمتری افزایش را اعمال کرد، باید شکاف بین درآمد و هزینه 
را از طریق کنترل هزینه ها کاهش داد و به تدریج این شکاف را بست، 
این مسیری است که باید در بودجه اتخاذ شود. راهکار کلیدی آن هم 
بودجه بندی  بر اساس صفر است، معنای بودجه بندی براساس صفر 
این است که به جای آنکه دستگاه های اجرایی هر سال بودجه سال 
قبل خود را پایه بگیرند و به اندازه نرخ تورم هم اضافه بر آن بگیرند، 
باید سازمان های برنامه و بودجه به دستگاه های اجرایی بگوید بودجه 
سال قبلتان تمام شد، برای بودجه امسال باید از اول استدلال بیاورید 
که چرا این پول را می خواهید، یعنی یک سختگیری بسیار زیاد در 

هزینه هایی که دستگاه های دولتی پیشنهاد می کنند.

 بودجه بندی براساس صفر
راهکاری برای کاهش هزينه ها 

نیــمنگــاه
 توسعه همکاری نفتی 

در دستور کار ايران و ترکمنستان

آرمان ملی: راهکارهای گسترش همکاری های نفتی ایران و ترکمنستان 
در نشست مشترک مدیرعامل شرکت نفت خزر و سفیر ترکمنستان در 
ایران بررسی شد. علی اصولی، مدیرعامل شرکت نفت خزر در این دیدار با 
اشاره به تاریخچه مناسبات ایران و ترکمنستان به عنوان دو کشور همسایه با 
ارتباطات عمیق قومیتی و گستره مرزی مشترک در خشکی و دریا، فعالیت ها 
و مأموریت های شرکت نفت خزر را معرفی و به توانمندی ها و دستاوردهای 
کسب شده در آب های عمیق خزر اشاره کرد. او تشکیل کنسرسیوم مطالعاتی 
خزر جنوبی، بلوک بندی و اولویت بندی ساختارها و اولویت بخشی به عملیات 
حفاری اکتشافی در بلوک های ۶/2 و ۸/1 و توافق همکاری نفتی با جمهوری 
آذربایجان در بلوک البرز را بخشی از اقدام ها و فعالیت های مهم شرکت نفت 
خزر برشمرد و با اشاره به استقرار تأسیسات کشتی سازی در شمال ایران 
و تجربه ساخت سکوهای ایران خزر، سکوی نیمه شناور ایران  امیرکبیر و 
شناورهای چندمنظوره کاسپین، اظهار کرد: ظرفیت های ایران در این بخش، 
ظرفیت بالقوه ای برای ارائه خدمات در حوزه همکاری های مشترک دو کشور 
به شمار می رود. احمد قربانف، سفیر ترکمنستان در ایران نیز ضمن قدردانی 
از برگزاری این نشست، به تشریح دوران طلایی مناسبات بین دو کشور 
پرداخت و بر ضرورت همکاری های دوجانبه در زمینه طرح های نفت و گاز 
تأکید کرد. او در صحبت های خود از گسترش همکاری ها بویژه در بخش های 
فنی و مهندسی استقبال و به نقش سفارت به عنوان پل ارتباطی بر مبنای ارائه 
پیشنهادهای منطقی و اجرایی به شرکت های فعال در ترکمنستان اشاره کرد. 
سفیر ترکمنستان در ایران با اشاره به همکاری های ایران و آذربایجان، اظهار 
امیدواری کرد که کشور ترکمنستان نیز بتواند از خدمات و دانش فنی ایران 
در آب های عمیق دریای خزر استفاده کند و نشست کمیسیون اقتصادی 
با حضور شرکت های فنی و تخصصی دوطرف هرچه سریع تر تشکیل شود. 
قربانف با اشاره به دستاوردهای شرکت نفت خزر در آب های عمیق خزر و 
بهره مندی این شرکت از حضور متخصصان و کارشنان خبره و فنی افزود: 
ظرفیت های زیادی برای گسترش همکاری های ترکمنستان و ایران در بخش 
انرژی در دریای خزر وجود دارد که می تواند به توسعه اقتصادی دو کشور 
کمک کند. براساس اعلام شرکت نفت خزر، در این نشست، راه های گسترش 
همکاری های مشترک بین دو کشور و پیشنهادهای مرتبط با این موضوع 

مطرح و بحث و تبادل نظر شد.

در پی مصوبات شورای عالی شهرسازی مبنی بر احداث شهر جدید خوارزمی مطرح شد 

مهاجرت معکوس در انتظار پایتخت 
   احیای بافت فرسوده فدای منافع سازندگان                                         شهر جدید چالش مسکن را مرتفع نمی کند


